

Luna august vine cu majorarea TVA si a accizelor si extinderea bazei de platitori de contributii la sanatate

Majorarea TVA si a accizelor si extinderea bazei de platitori în ceea ce priveste contributia la sanatate reprezinta principalele modificari fiscale care se vor aplica din 1 august.

Astfel, primul pachet fiscal (Legea 141/2025) adoptat prin asumarea raspunderii Guvernului prevede cresterea cotei standard de TVA de la 19% la 21% si doar o sigura cota redusa, de 11%, fata de doua cote în prezent, de 5%, respectiv 9%.

Potrivit unui material publicat de PwC, cota redusa de TVA creste de la 9% la 11% pentru urmatoarele livrari de bunuri/prestari de servicii: livrarea de medicamente de uz uman; livrarea de alimente, inclusiv bauturi, destinate consumului uman si animal, animale si pasari vii din specii domestice, ale caror coduri NC se stabilesc prin normele metodologice, cu exceptia bauturilor alcoolice, bauturilor nealcoolice care se încadreaza la codul NC 2202, alimentelor cu zahar adaugat, al caror continut total de zahar este de minimum 10 g/100 g produs, altele decât laptele praf pentru nou-nascuti, sugari si copii de vârsta mica si suplimentelor alimentare definite de Legea 56/2021. Tot TVA de 11% se va aplica pentru serviciile de alimentare cu apa si de canalizare, livrarea apei pentru irigatii în agricultura, livrarea de îngrasaminte si pesticide în agricultura, inclusiv cele chimice, seminte si alte produse agricole destinate însamântarii sau plantarii, precum si prestarile de servicii de tipul celor utilizate în mod normal în productia agricola, prevazute prin ordin comun al ministrului finantelor si al ministrului agriculturii si dezvoltarii rurale.

O cota de TVA de 11% se va aplica si în cazul livrarii locuintelor destinate a fi utilizate drept camine de batrâni si de pensionari, case de copii si centre de recuperare si reabilitare pentru minori cu handicap, cazarii în cadrul sectorului hotelier sau al sectoarelor cu functie similara, inclusiv închirierii terenurilor amenajate pentru camping si serviciilor de restaurant si de catering, cu exceptia bauturilor alcoolice, precum si a bauturilor nealcoolice care se încadreaza la codul NC 2202.

Cota redusa de TVA de 5% creste la 11% pentru: livrarea de manuale scolare, carti, ziare si reviste, pe suport fizic si/sau pe cale electronica, cu exceptia celor care au, în totalitate sau în mod predominant, un continut video sau un continut muzical audio si a celor destinate exclusiv sau în principal publicitatii; serviciile constând în permiterea accesului la castele, muzee, case memoriale, monumente istorice, monumente de arhitectura si arheologice, gradini zoologice si botanice; livrarea de lemn de foc catre persoane fizice si juridice, în conditiile prevazute de lege; livrarea de energie termica în sezonul rece destinata categoriilor de consumatori reglementati specific în lege.

Pe de alta parte, TVA se majoreaza la cota standard de 21%, de la 9%, anterior, pentru livrarea de medicamente de uz veterinar si livrarea de plante si ingrediente utilizate în prepararea alimentelor, seminte, hrana pentru albine.

Tot TVA de 21% se va aplica si pentru livrarea de locuinte cu o suprafata maxima utila de 120 mp si a caror valoare nu depaseste 600.000 lei. În context, consultantii PwC au explicat ca, în perioada 1 august 2025 - 31 iulie 2026, se poate mentine cota redusa de 9% pentru livrarile de locuinte care îndeplinesc aceste caracteristici, cu îndeplinirea urmatoarelor conditii: contractul sa fie încheiat valabil pâna la 1 august 2025 si sa prevada plata unui avans (pentru contractele încheiate în perioada 3 iulie - 31 iulie 2025 acest avans trebuie sa fie de 20%); locuinta sa fie livrata pâna la 31 iulie 2026 si sa poata fi locuita ca atare; persoana sa nu fi achizitionat alta locuinta cu cota redusa începând cu 1 ianuarie 2023.

Majorarea TVA la 21% se va aplica și în cazul livrării și instalării de panouri fotovoltaice, panouri solare termice, pompe de caldura și alte sisteme de încălzire de înaltă eficiență, cu emisii scăzute, inclusiv a kiturilor de instalare, precum și a tuturor componentelor necesare achiziționate separat, destinate locuințelor/clădirilor administrației publice centrale sau locale, cu excepția societăților comerciale;

Accizele armonizate vor crește în două tranșe

Accizele armonizate vor crește, în două tranșe, astfel: pentru alcool și băuturi alcoolice, cu 10% de la 1 august 2025, respectiv cu 10% de la 1 ianuarie 2026, pentru tutun prelucrat, cu 3% de la 1 august 2025, respectiv cu 3% de la 1 ianuarie 2026 și pentru benzină și motorină, cu 10% de la 1 august 2025, respectiv cu 10% de la 1 ianuarie 2026. Nivelul accizelor pentru benzină și motorină aplicabil în 2026 nu se va mai actualiza cu indicii prețurilor de consum, precizează PwC.

Pe de altă parte, de la 1 august 2025 vor fi introduse accize asupra vinurilor lăstuite, cidrului de mere și pere, respectiv hidromelului, iar de la 1 ianuarie 2026 nivelul accizelor asupra acestor produse va crește cu 10%.

Acciza specifică la țigărețe va crește la 576,36 lei/1.000 țigărețe pentru perioada 1 august 2025 - 31 martie 2026, o creștere de 3% față de majorarea inițială ce avusese deja loc la 1 aprilie 2025.

CASS pentru pensii de peste 3000 lei

Pentru pensionari, se introduce obligația de plată a contribuției de asigurări sociale de sănătate (CASS) de 10% pentru veniturile din pensii, pentru partea ce depășește suma lunară de 3.000 lei, pentru fiecare drept de pensie. Măsura se aplică veniturilor aferente perioadei cuprinse între 1 august 2025 și 31 decembrie 2027.

De asemenea, vor plăti contribuția de sănătate o serie de persoane asigurate, precum: sotul, soția și părinții fără venituri proprii, aflați în întreținerea unei persoane asigurate; persoanele care beneficiază de indemnizație de somaj sau, după caz, de alte drepturi de protecție socială care se acordă din bugetul asigurărilor pentru somaj; persoanele care se află în concediu de acomodare și cele aflate în concediu pentru creșterea copilului; persoanele fizice care beneficiază de ajutor social; personalul monahal al cultelor recunoscute.

Persoanele fizice care realizează venituri pentru care se datorează CASS pot opta pentru plată contribuției pentru persoanele aflate în întreținere. CASS se determină prin aplicarea cotei de 10% asupra bazei de calcul, reprezentând valoarea a șase salarii de bază minime brute pe țară, în vigoare la data de 1 ianuarie a anului în care se exercită opțiunea. Opțiunea se exercită oricând în cursul anului, prin depunerea Declarației unice privind impozitul pe venit și contribuțiile sociale datorate de persoanele fizice, iar plată se efectuează în două tranșe: 25% din CASS datorată, la data depunerii declarației unice și 75%, până la data de 25 mai inclusiv a anului următor celui în care s-a exercitat opțiunea.

Pachetul fiscal modifică și completează Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 158/2005 privind concediile și indemnizațiile de asigurări sociale de sănătate. Astfel, cuantumul brut lunar al indemnizației pentru incapacitate temporară de muncă cauzată de boli obișnuite sau de accidente în afara muncii se determină raportat la fiecare episod de boală, în funcție de durata concediului medical, prin aplicarea următoarelor procentaje asupra bazei de calcul determinate potrivit legii: 55% pentru certificatele de concediu medical eliberate pentru o perioadă de până la șapte zile de incapacitate temporară de muncă; 65% pentru certificatele de concediu medical eliberate pentru o perioadă cuprinsă între opt și 14 zile de incapacitate temporară de muncă; 75% pentru certificatele de concediu medical eliberate pentru o perioadă de peste 15 zile de incapacitate temporară de muncă.

Pe de altă parte, este introdusă obligația persoanelor fizice de a calcula, a declara prin intermediul declarației unice și a plăti impozitul pe dobânzile aferente obligațiunilor emise de societăți, persoane juridice rezidente în

România, pe piete de capital din afara României. Masura se aplica veniturilor platite de societatea emitenta si înregistrate în contul persoanelor fizice începând cu data de 1 august 2025, indiferent de data emiterii obligatiunilor.

În plus, vor fi excluse din categoria veniturilor neimpozabile veniturile, în bani sau în natura, primite ca urmare a predarii din patrimoniul personal a deseurilor reprezentate de metale feroase si neferoase si aliajele acestora. Aceste venituri sunt incluse în categoria veniturilor din alte surse pentru care platitorii au obligatia retinerii la sursa a impozitului pe venit.